
P R O T O K Ó Ł   NR  2/2018 

z obrad XXVIII sesji  VII kadencji Rady Gminy Kluczewsko  

odbytej w dniu 29 marca 2018 roku  

w sali nr 21 budynku Urzędu Gminy w Kluczewsku  

 

 

            Obrady XXVIII sesji Rady Gminy Kluczewsko rozpoczęły się o godzinie 10
00

. Na 

sesji obecni radni wg. listy obecności stanowiącej załącznik nr 1 do niniejszego protokółu, 

Wójt – Rafał Pałka, Skarbnik Gminy – Aleksandra Kuzdak, Sekretarz Gminy – Andrzej 

Jaśkiewicz,  Dyrektor KUZG – Krzysztof Ławiński, Honorowy Obywatel Gminy - Wiesław 

Jaszewski, Radny Powiatowy – Jacek Zięba, Dyrektorzy Szkół z terenu Gminy oraz sołtysi 

wg listy obecności stanowiącej załącznik nr 2.   

Sesji przewodniczył Przewodniczący Rady Gminy – Mateusz Strychalski, który  po 

powitaniu zebranych  zaproponował przyjęcie następującego porządku obrad: 

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Zatwierdzenie porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokółu z obrad poprzedniej sesji. 

5. Informacja Wójta Gminy o podjętych działaniach od ostatniej sesji Rady Gminy. 

6. Przedstawienie projektów uchwał w sprawach: 

a) podziału gminy Kluczewsko na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i numerów 

oraz liczby radnych wybieranych w każdym okręgu wyborczym, 

b) podziału gminy Kluczewsko na stałe obwody głosowania, ustalenia ich numerów, 

granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych,  

c) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Kluczewsko w 2018 roku, 
d) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i 

Narkomanii na 2018 rok, 

e) ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaży napojów alkoholowych na 

terenie Gminy Kluczewsko, 

f) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu Rewitalizacji Gminy 

Kluczewsko na lata 2016-2023”, 

g) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie od Skarbu Państwa – Krajowego Ośrodka 

Wsparcia Rolnictwa - Oddział Terenowy w Kielcach na własność Gminy 

Kluczewsko prawa własności nieruchomości położonej w obrębie geodezyjnym 

Kluczewsko oznaczonej numerem ewidencyjnym 989, 

h) wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości będącej własnością Gminy 

Kluczewsko,  

i) zaopiniowania projektu Zarządzenia Regionalnego Dyrektora Ochrony 

Środowiska w Kielcach w sprawie ustanowienia planu ochrony dla rezerwatu 

przyrody Murawy Dobromierskie, 

j) rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Kluczewsko, 

k) zmian w budżecie gminy na 2018 rok, 

7. Dyskusja. 

8. Podjęcie uchwał wymienionych w pkt  6  porządku obrad. 

9. Interpelacje i zapytania radnych.   

10. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.  

11. Wolne wnioski i informacje. 

12. Zakończenie sesji. 



 Do przedstawionego porządku obrad Wójt Gminy zgłosił wniosek o jego rozszerzenie o dwa 

projekty uchwał: udzielenia pomocy finansowej dla Województwa Świętokrzyskiego oraz 

udzielenia pomocy rzeczowej, uzasadniając, że po uzgodnieniach ze Świętokrzyskim Zarządem 

Dróg Wojewódzkich zachodzi potrzeba podjęcia uchwał o udzieleniu pomocy finansowej na 

realizację remontu oraz budowy chodnika przy drodze wojewódzkiej.  

 Wniosek Wójta został poddany pod głosowanie:  

Za rozszerzeniem porządku obrad o w/w projekty uchwał głosowało 13 radnych 

(jednogłośnie). Rada będzie obradował według rozszerzonego  porządku obrad:  

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Zatwierdzenie porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokółu z obrad poprzedniej sesji. 

5. Informacja Wójta Gminy o podjętych działaniach od ostatniej sesji Rady Gminy. 

6. Przedstawienie projektów uchwał w sprawach: 

a) podziału gminy Kluczewsko na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i numerów oraz liczby 

radnych wybieranych w każdym okręgu wyborczym, 

b) podziału gminy Kluczewsko na stałe obwody głosowania, ustalenia ich numerów, granic oraz 

siedzib obwodowych komisji wyborczych,  

c) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt na terenie Gminy Kluczewsko w 2018 roku, 

d) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Narkomanii 

na 2018 rok, 

e) ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaży napojów alkoholowych na terenie 

Gminy Kluczewsko, 

f) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu Rewitalizacji Gminy Kluczewsko na 

lata 2016-2023”, 

g) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie od Skarbu Państwa – Krajowego Ośrodka Wsparcia 

Rolnictwa - Oddział Terenowy w Kielcach na własność Gminy Kluczewsko prawa własności 

nieruchomości położonej w obrębie geodezyjnym Kluczewsko oznaczonej numerem 

ewidencyjnym 989, 

h) wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości będącej własnością Gminy Kluczewsko,  

i) zaopiniowania projektu Zarządzenia Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w 

Kielcach w sprawie ustanowienia planu ochrony dla rezerwatu przyrody Murawy 

Dobromierskie, 

j) rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Kluczewsko, 

k) zmian w budżecie gminy na 2018 rok, 

l) udzielenia pomocy finansowej dla Województwa Świętokrzyskiego, 

m) udzielenia pomocy rzeczowej. 

7. Dyskusja. 

8. Podjęcie uchwał wymienionych w pkt  6  porządku obrad. 

9. Interpelacje i zapytania radnych.   

10. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.  

11. Wolne wnioski i informacje. 

12. Zakończenie sesji. 

Ad. 1. Otwarcia sesji dokonał Przewodniczący Rady  Mateusz Strychalski. 

Ad. 2. Przewodniczący Rady stwierdził quorum obrad XXVIII sesji – obecnych 13 radnych.  

Ad. 3. Porządek obrad został zatwierdzony jednogłośnie. 

Ad. 4. Protokół  poprzedniej XXVII sesji Rady Gminy został przyjęty jednogłośnie, bez 

odczytywania. 



Ad. 5. Przewodniczący Rady udzielił głosu Wójtowi Gminy, który przedstawił  informację z 

działalności od ostatniej sesji Rady Gminy, na której prezentowana była informacja tj.  od 

dnia  28 grudnia 2017 roku (załącznik nr 3). Informacja została przyjęta jednogłośnie. 

Ad. 6. Przewodniczący Rady udzielił głosu Sekretarzowi Gminy, który przedstawił projekty 

uchwał w następujących sprawach:  

a) Podziału gminy Kluczewsko na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i numerów oraz 

liczby radnych wybieranych w każdym okręgu wyborczym.  Zgodnie z art. 419 § 2 

ustawy z dnia 5 stycznia 2011 roku Kodeks Wyborczy podziału na okręgi wyborcze, 

ich granice i numerów oraz liczbę radnych wybieranych w każdym okręgu 

wyborczym ustala na wniosek Wójta Gminy Rada Gminy, według jednolitej normy 

przedstawicielstwa obliczonej przez podzielenie liczby mieszkańców gminy ujętych w 

stałym rejestrze wyborców gminy przez liczbę radnych wybieranych do Rady Gminy. 

Zgodnie z art. 12 ust. 1 ustawy z dnia 11 stycznia 2018 roku o zmianie niektórych 

ustaw w celu zwiększenia udziału obywateli w procesie wybierania, funkcjonowania i 

kontrolowania niektórych organów publicznych Rada Gminy dokonuje podziału 

gminy na okręgi w terminie 60 dni od dnia wejścia  w życie niniejszej ustawy tj. do 

dnia 1 kwietnia 2018 roku.  

b) Podziału gminy Kluczewsko na stałe obwody głosowania, ustalenia ich numerów, 

granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych. Zgodnie z art. 12 § 2 ustawy z 

dnia 5 stycznia 2011 roku Kodeks Wyborczy podziału gminy na stałe obwody 

głosowania dokonuje  Rada Gminy w drodze uchwały na wniosek Wójta Gminy. Wójt 

Gminy stosowny wniosek złożył do Rady Gminy w dniu 1 marca 2018 roku. Zgodnie 

z art. 13 ust. 1 ustawy z dnia 11stycznia 2018 roku o zmianie niektórych ustaw w celu 

zwiększenia udziału obywateli w procesie wybierania i kontrolowania niektórych 

organów publicznych Rada Gminy dokonuje podziału gminy na stałe obwody 

głosowania oraz ustala ich numery, granice oraz siedziby obwodowych komisji 

wyborczych w terminie 1 miesiąca od dnia podziału gminy na okręgi wyborcze. W 

związku z powyższym proponuje się dokonać podziału gminy na cztery stałe obwody 

głosowania  w miejscowościach: Kluczewsko - Nr1, Komorniki - Nr 2, Stanowiska 

Nr-  3 oraz Dobromierz - nr 4.  

c) Przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt na terenie Gminy Kluczewsko w 2018 roku. Ustawa z dnia 21 sierpnia 1997 

roku o ochronie zwierząt w art. 11 a zobowiązuje Rady Gminy do opracowania i 

uchwalenia w drodze uchwały corocznie w terminie do dnia 31 marca programu 

opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. 

Realizując ustawowy obowiązek został opracowany program, który w dniu 29 

stycznia 2018 roku został zgodnie z art. 11 a ust. 7 ustawy przesłany z prośbą o jego 

zaopiniowanie do Powiatowego Lekarza Weterynarii we Włoszczowie, Towarzystwa 

Opieki Nad Zwierzętami w Kielcach oraz Kół Łowieckich, które użytkują tereny 

położone w gminie Kluczewsko. Powiatowy Lekarz Weterynarii pozytywnie 

zaopiniował przedstawiony program oraz jedno Koło Łowieckie również pozytywnie 

zaopiniowało projekt programu.  Natomiast Towarzystwo Opieki Nad Zwierzętami 

oraz pozostałe Koła Łowieckie w terminie 21 dni nie wypowiedziały się na temat 

programu. Gmina zawarła umowy ze schroniskiem w Nowinach prowadzonym przez 

Gabinet Weterynaryjnym MEDWED, oraz Gabinetem Weterynaryjnym „Mon-Wet” w 

Hucisku Przybyszowskim 22 na świadczenie usług ujętych w programie. 

Na realizację programu zabezpieczono 10.000 zł tj. z przeznaczeniem na: 

1) Odłowy bezdomnych zwierząt   -  2000,00zł 

2) Schronisko dla zwierząt             -  4000,00zł 

2) Obsługę weterynaryjną              -  2400,00zł 



3) Sterylizację i kastrację               -    800,00zł 

4) Usypianie ślepych miotów         -    400,00zł 

5) Dokarmianie                               -    400,00zł 

d) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i 

Narkomanii na 2018 rok. Ustawa z dnia 26 października 1982 roku o wychowaniu w 

trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi w art. 4
1 

 ust. 2 nakłada na Radę Gminy 

coroczny obowiązek uchwalania Gminnego Programu Profilaktyki  i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych. Podobnie ustawa z dnia 29 lipca 2005 roku o 

przeciwdziałaniu narkomanii w art. 10 ust. 3 nakłada na Radę Gminy obowiązek 

uchwalania gminnego programu.  Gminny Program na rok 2018 jako załącznik 

posiada plan finansowy zadań określonych w gminnym Programie na 2018 rok. W 

planie  tym ujęte zostały zadania związane ze zwiększeniem dostępności pomocy 

terapeutycznej, udzielanie rodzinom z problemami alkoholowymi pomocy prawnej, 

dożywianie dzieci uczestniczących w pozalekcyjnych programach opiekuńczo-

wychowawczych, profilaktycznej działalności informacyjnej, pozalekcyjnych zajęć 

sportowych, edukacji publicznej w zakresie problematyki alkoholowej oraz 

wspomaganie i finansowanie działalności  instytucji służących rozwiązywaniu 

problemów alkoholowych. Zaplanowane środki w pełni pokrywają realizacje 

programu. Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 

i Narkomanii na 2018 rok został pozytywnie zaopiniowany przez Gminną Komisję  

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Wójt Gminy Zarządzeniem Nr 10/2018 z 

dnia 7 marca 2018 roku ogłosił konsultacje programu, które były przeprowadzone w 

dniach od 8 do 15 marca br. W trakcie konsultacji nie było żadnych uwag do 

programu.  

 Sekretarz przedstawił sprawozdanie z realizacji programu za 2017 rok, który 

stanowi załącznik nr 4.                                                                                                                                                                    

W 2017 roku wydano łącznie 9 zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych, w tym 

1 jednorazowe. Komisja odbyła 10 posiedzeń, na których opiniowane były wnioski o 

wydanie zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych oraz rozmowy z osobami, 

które nadużywają alkoholu i ze świadkami, w wyniku których trzy osoby podjęły 

dobrowolne leczenie w przychodni uzależnień.  

e) Ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaży napojów alkoholowych na 

terenie Gminy Kluczewsko. Ustawa z dnia 10 stycznia 2018 roku o zmianie ustawy o 

wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi  oraz ustawy o 

bezpieczeństwie imprez masowych zmieniła treść  ustawy z dnia 26 października 1982 

roku o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu  alkoholizmowi.  W wyniku tej 

zmiany Rada Gminy ustala w drodze uchwały maksymalną liczbę zezwoleń  na 

sprzedaż napojów alkoholowych na terenie gminy odrębnie dla poszczególnych 

rodzajów napojów alkoholowych przeznaczonych do spożycia w miejscu sprzedaży 

jak również poza miejscem sprzedaży w podziale na: napoje alkoholowe do 4,5 % 

zawartości alkoholu oraz piwo, powyżej 4,5% do 18 % zawartości alkoholu( z 

wyjątkiem piwa), powyżej 18 % zawartości alkoholu. Zezwolenia te mogą być 

wydawane po uzyskaniu pozytywnej opinii gminnej komisji rozwiązywania 

problemów alkoholowych. Przed podjęciem uchwały w sprawie ustalenia 

maksymalnej liczby zezwoleń zasięga się opinii jednostek pomocniczych  gminy.  O 

taką opinię zwrócono się do jednostek pomocniczych, które proponowane ilości 

maksymalne zezwoleń zaopiniowały pozytywnie.  Proponuje się aby utrzymać 

maksymalną ilość zezwoleń na dotychczasowym poziomie tj. ustalonych uchwałą Nr 

XXIX/31/2014 z dnia 30 września 2014 roku. 



f) Zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu Rewitalizacji Gminy 

Kluczewsko na lata 2016-2023”. Gmina Kluczewsko na sesji Rady Gminy w dniu 29 

grudnia 2016 roku podjęła uchwałę Nr XVIII/48/2016 w sprawie przyjęcia „Programu 

Rewitalizacji Gminy Kluczewsko na lata 2016-2023”.  Uchwała ta była dwukrotnie 

zmieniana w dniach 1 września i 28 grudnia 2017 roku. W obecnej chwili zachodzi 

potrzeba wprowadzenia w uchwale z dnia 29 grudnia 2016 roku kolejnych zmian 

wynikających z wystąpienia Gminy Kluczewsko z wnioskami o dofinansowanie na 

termomodernizację budynków Urzędu Gminy, świetlicy wiejskiej w Rączkach oraz 

budynku OSP Dobromierz a także z wnioskiem na budowę boiska sportowego i 

utworzeniu pracowni matematycznych i przyrodniczych w placówkach oświatowych 

na terenie Gminy Kluczewsko. Wnioski złożone zostaną w ramach Regionalnego 

Programu Operacyjnego województwa świętokrzyskiego w ramach działania 3.3 

Poprawa efektywności energetycznej z wykorzystaniem odnawialnych źródeł energii 

w sektorze publicznym i mieszkaniowym dla projektów realizowanych w zakresie 

głębokiej modernizacji energetycznej budynków użyteczności publicznej oraz 

działania 7.4 rozwój infrastruktury edukacyjnej i szkoleniowej. Program rewitalizacji 

Gminy Kluczewsko, w którym wyszczególnione są konkretne projekty jest 

obowiązkowym załącznikiem do wniosków. 

g) Wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie od Skarbu Państwa – Krajowego Ośrodka 

Wsparcia Rolnictwa - Oddział Terenowy w Kielcach na własność Gminy Kluczewsko 

prawa własności nieruchomości położonej w obrębie geodezyjnym Kluczewsko 

oznaczonej numerem ewidencyjnym 989. Zgodnie z  art. 24 ust. 5 „c” ustawy z dnia 

19 października 1991 roku o gospodarowaniu nieruchomościami rolnymi Skarbu 

Państwa (Dz.U. z 2018 r. poz. 91)  nieruchomości wchodzące w skład zasobu zajęte 

pod drogi gminne oraz grunty przeznaczone na cele w miejscowym planie 

zagospodarowania przestrzennego lub studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy, Krajowy Ośrodek może w drodze uchwały 

nieodpłatnie przekazać na własność jednostce samorządu terytorialnego. Działka Nr 

898 położona jest w miejscowości Kluczewsko o powierzchni 0,33 ha i stanowi drogę, 

z której korzystają mieszkańcy Osiedla Łokietka i gminy.   

h) Wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości będącej własnością Gminy Kluczewsko. 

W zasobach mienia komunalnego Gminy Kluczewsko znajduje się działka oznaczona 

numerem ewidencyjnym 218 o powierzchni 0,05 ha położona w Bobrowskiej Woli. 

Ponieważ działka ta jest zbędna do prowadzenia prawidłowej gospodarki gruntami 

przez Gminę Kluczewsko postanowiono wyrazić zgodę na jej sprzedaż w drodze 

przetargu ustnego nieograniczonego.    

i) Zaopiniowania projektu Zarządzenia Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w 

Kielcach w sprawie ustanowienia planu ochrony dla rezerwatu przyrody Murawy 

Dobromierskie. Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w Kielcach pismem Nr 

WPN.I.6202.5.2016.MKI z dnia 19 grudnia 2017 roku wystąpił z wnioskiem do Rady 

Gminy o zaopiniowanie projektu Zarządzenia w sprawie ustanowienia planu ochrony 

dla rezerwatu przyrody Murawy Dobromierskie. Zgodnie z postanowieniem art. 19 

ust. 2 ustawy z dnia 16 kwietnia 2004 roku o ochronie przyrody projekt planu ochrony 

dla rezerwatu przyrody wymaga zaopiniowania przez właściwą miejscowo Radę 

Gminy. 

j) Rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Kluczewsko. Dnia 8 stycznia 2018 

roku do Rady Gminy Kluczewsko wpłynęło pismo Wojewody Świętokrzyskiego w 

Kielcach  przekazujące do rozpatrzenia skargę mieszkańców Kielc i Będzina na 

działanie Wójta Gminy Kluczewsko w sprawie decyzji na przebudowę  lokalu w 

budynku mieszkalnym na garaż, ustalono co następuje:  Dnia 29 lipca 2016 roku do 



Urzędu Gminy w Kluczewsku wpłynął wniosek  mieszkańców Kluczewska zam.  

Kluczewsko ul. Leśna 12 z dnia 28 lipca 2016 r. o ustalenie warunków zabudowy dla 

„Rozbudowy i przebudowy części budynku mieszkalnego ze zmianą sposobu 

użytkowania  na garaż dla samochodu osobowego oraz pomieszczenia gospodarcze 

wraz z niezbędną infrastrukturą techniczną”. Budynek, którego dotyczy wniosek 

składa się z 6 samodzielnych lokali mieszkalnych. Dwa z tych lokali położone są na 

działce 933/8 i stanowią własność  inwestorów. W jednym z lokali należących do 

inwestora planowana jest rozbudowa, przebudowa i zmiana sposobu użytkowania z 

funkcji mieszkalnej na garaż dla samochodu osobowego oraz pomieszczenie 

gospodarcze. Projekt decyzji  o warunkach zabudowy został przygotowany przez 

uprawnionego urbanistę i przesłany do uzgodnienia do Starostwa Powiatowego we 

Włoszczowie oraz Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich w Kielcach. 

Starostwo Powiatowe uzgodniło pozytywnie projekt decyzji. Dnia 25 sierpnia zostało 

wszczęte postępowanie w sprawie ustalenia warunków zabudowy terenu 

obejmującego działkę 933/8 w Kluczewsku. Na wszczęcie postępowania pisemne 

uwagi  wniosły mieszkanki Kielc i Będzina. Urząd Gminy ustosunkował się do 

złożonych uwag pismem z dnia 23 września 2016 roku. W dniu 14 lutego 2017 roku 

Kierownik Referatu Infrastruktury, Rolnictwa i Ochrony Środowiska Urzędu Gminy 

w Kluczewsku działając z upoważnienia Wójta Gminy wydał decyzję o warunkach 

zabudowy, od której odwołały się mieszkanki Kielc i Będzina do Samorządowego 

Kolegium Odwoławczego w Kielcach. Urząd Gminy zawiadomił strony postępowania 

o wniesionym odwołaniu. W wyniku rozpatrzenia odwołania Samorządowe Kolegium 

Odwoławcze w Kielcach decyzją z dnia 09.05.2017 Nr SKO.PZ71/744/57/2017 

uchyliło zaskarżoną decyzję  organu I instancji celem ponownego rozpatrzenia. W 

uzasadnieniu decyzji Samorządowe Kolegium Odwoławcze wniosło uwagi zarówno 

do złożonego przez inwestorów  wniosku o ustalenie warunków zabudowy jak i do 

dokonanej przez urbanistę niepełnej analizy sąsiedniej istniejącej zabudowy. 

Samorządowe Kolegium Odwoławcze w Kielcach uznało również, że prowadzone 

wcześniej postępowanie pozostaje bez  związku ze sprawą prowadzoną obecnie z 

wniosku z dnia 28 lipca 2016 roku. Dnia 9 listopada 2017 roku inwestorzy  złożyli na 

skutek decyzji  Samorządowego Kolegium Odwoławczego  w Kielcach 

doprecyzowanie wcześniej złożonego  wniosku. Dnia 5 października  2017 roku 

uprawniony urbanista dokonał i przedłożył analizę funkcji oraz cech zabudowy i 

zagospodarowania terenu  działki Nr 233/8 w Kluczewsku uwzględniając uwagi SKO 

w Kielcach. Dnia 10 stycznia 2018 roku  wydana została decyzja o warunkach 

zabudowy dla mieszkańców Kluczewska. Od przedmiotowej decyzji ponownie 

wniosły odwołanie mieszkanki Kielc i Będzina. W obecnej chwili wydana decyzja o  

warunkach zabudowy rozpatrywana jest na skutek wniesionego odwołania przez SKO 

w Kielcach. Z uwagi na brak potwierdzenia słuszności zarzutów podniesionych w 

skardze Rada Gminy Kluczewsko uznaje skargę za bezzasadną. 

 Przewodniczący Rady udzielił głosu Pani Skarbnik – Aleksandrze Kuzdak, która 

przedstawiła projekt uchwały w następujących sprawach:  

a) Zmian w budżecie gminy na 2018 rok. W związku ze zmniejszoną subwencją 

oświatową proponuje się zmniejszenie dochodów i wydatków budżetowych o kwotę 

119.098,00 zł, oraz dokonać zmiany załączników Nr 3, 6 i 8.  Na dzisiejszej sesji nie 

proponuje się zmian w WPF Gminy Kluczewsko.  

b) udzielenia pomocy finansowej dla Województwa Świętokrzyskiego. Wójt Gminy 

realizując postulaty zarówno mieszkańców jak i radnych wystąpił z wnioskiem do 

Świętokrzyskiego Zarządu Dróg Wojewódzkich w Kielcach o ujęcie w planach 

inwestycyjnych 2018 roku zadania: „Budowa chodnika w ciągu drogi wojewódzkiej 



Nr 742 w miejscowościach Kluczewsko, Brzeście i Stanowiska”. Zarząd Dróg 

Wojewódzkich zaakceptował propozycję Gminy Kluczewsko na dofinansowanie 

budowy chodnika w formie dotacji celowej w wysokości 870 tyś. zł, ponieważ 

inwestycja ta jest  zadaniem bardzo ważnym i koniecznym dla mieszkańców 

Kluczewska, Brześcia i Stanowisk.   

c) Udzielenia pomocy rzeczowej. Wójt Gminy realizując postulaty zarówno 

mieszkańców jak i radnych wystąpił z wnioskiem do Świętokrzyskiego Zarządu Dróg 

Wojewódzkich w Kielcach o ujęcie w planach inwestycyjnych 2018 roku zadania: 

„Remont chodnika przy drodze wojewódzkiej Nr 742 w miejscowości Dobromierz”. 

Zarząd Dróg Wojewódzkich zaakceptował propozycję Gminy Kluczewsko, w której 

Gmina zobowiązała się do dokonania przedmiotowego remontu, na realizację którego 

w budżecie Gminy zabezpieczono kwotę 100 tys. zł. stąd projekt uchwały o pomocy 

rzeczowej.  Budowa chodnika jest zadaniem bardzo ważnym i koniecznym dla 

mieszkańców miejscowości Dobromierz.   

Przewodniczący Rady ogłosił 20 minutową przerwę 

Po 20 minutach wznowiono obrady. 

Ad. 7. W dyskusji nad przedstawionym materiałem głos  zabrali.  

 Jako pierwsza glos zabrała Przewodnicząca Komisji Budżetu – Pani Bożena 

Ławińska, która przedstawiła stanowisko komisji wypracowane na posiedzeniu w dniu 27 

marca, na którym zostały bardzo szeroko omówione projekty uchwał. Komisja zwracała się o 

rozszerzenie zapisu w programie rewitalizacji wykonania bieżni przy boisku w Kluczewsku. 

Niepewność budził projekt uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony dla rezerwatu 

przyrody Murawy Dobromierskie dotyczący ścieżek rowerowych. Po uzyskaniu wyjaśnień ze 

strony Wójta  wszystkie projekty uchwał zostały zaopiniowane pozytywnie.  

 Następnie głos zabrał Przewodniczący Komisji Oświaty – Piotr Barański, 

który stwierdził, że projekty uchwał szeroko były omawiane na posiedzeniu w dniu 27 marca. 

Komisja stwierdziła, że skarga na Wójta Gminy jest bezzasadna. Komisja zgłaszała 

wątpliwości odnośnie opinii dla rezerwatu Murawy Dobromierskie,  czy mieszkańcy nie będą 

mieli trudności przy poruszaniu się i funkcjonowaniu po rezerwacie. Jednak po wysłuchaniu 

wyjaśnień ze strony Wójta wszystkie projekty uchwał zostały zaopiniowane pozytywnie.  

 Następnie głos zabrał Przewodniczący Komisji Rolnictwa – Eugeniusz 

Lipiński. Komisja Rolnictwa nie wnosi żadnych uwag do projektów uchwał i opiniuje je 

pozytywnie.   

  Następnie głos zabrał radny Pawlik, który zwrócił się do Wójta z zapytaniem 

czy w sprawie ustanowienia planu ochrony dla rezerwatu Murawy Dobromierskie wpłynęły 

od mieszkańców gminy uwagi na temat korzystania z rezerwatu, czy zostaną wyznaczone 

ścieżki piesze oraz czy aby wejść na teren rezerwatu należy uzyskać zgodę od dyrektora 

ochrony środowiska. Radny odniósł się do projektu uchwały odnośnie zmian w rewitalizacji 

Gminy. W pierwotnej wersji miały być objęte rewitalizacją tylko miejscowości Kluczewsko i 

Komorniki, teraz są dopisane jeszcze Rączki, zapisy dotyczą również wykonania bieżni 

wokół stadionu w Dobromierzu, wymiana dachu na szkole oraz część okien w Dobromierzu. 

Przecież dach był niedawno wymieniany okna również.  Są niespójne zapisy odnośnie  

programu usuwania azbestu. Radny zapytał Wójta czy w związku ze zmniejszoną subwencją 

oświatową nauczyciele otrzymają należne podwyżki.  

- Radny Miszczak zapytał jaski jest całkowity koszt budowy chodnika przy drodze 

wojewódzkiej i ile wynosi dotacja na ten cel. Radny zapytał również jaki zakres prac 

obejmuje budowa drogi Januszewice-Komorniki.  

Do przedstawionych wypowiedzi ustosunkował się Wójt Gminy i wyjaśnił, że w sprawie 

opinii dla ustanowienia planu ochrony dla rezerwatu Murawy Dobromierskie odbyło się 

spotkanie z mieszkańcami sąsiednich sołectw zorganizowane przez Regionalną Dyrekcję 



Ochrony Środowiska, na którym mieszkańcy nie zgłosili żadnych uwag. Wójt wyjaśnił, że 

szlaki rowerowe oraz piesze po rezerwacie zostaną wyznaczone i będą dopuszczone dla 

użytkowników  po zaopiniowaniu Zarządzenia będącego załącznikiem do w/w uchwały. 

Wszystkie uwagi radnych odnośnie rezerwatu Wójt przekaże  do Regionalnego Dyrektora 

Ochrony Środowiska. 

W sprawie rewitalizacji Gminy proponujemy rozszerzenie zapisów, ponieważ pojawiły się 

nowe możliwości ubiegania się o środki unijne pod warunkiem ujęcia zadania w programie 

rewitalizacji. Podwyżki dla nauczycieli w wysokości 5 % będą wypłacone zgodnie z 

założeniami, zlikwidowane zostały natomiast  dodatki mieszkaniowe.   

Dotacja celowa z budżetu Wojewody  na  budowę chodnika w miejscowości Kluczewsko, 

Brzeście i Stanowiska wynosi 870 tyś. zł, natomiast na realizację budowy  drogi Komorniki-

Januszewice dotacja wynosi 202 tyś. zł., w ramach którego wykonane będzie odwodnienie 

drogi oraz wybudowanie części  chodnika.  

Wójt  poprosił  Pana Jacka Ziębę radnego powiatowego o poinformowanie o szczegółach 

budowy drogi powiatowej. Pan Jacek Zięba wyjaśnił, że  przy drodze Komorniki-Januszewice 

planuje się dokończyć budowę chodnika wraz z odwodnieniem. Radny Zięba poinformował 

również, że pojawiły się dodatkowe środki na drogi w kwocie 1,5 mln zł, ze zgłaszaniem 

wniosków przez Powiat do 15 kwietnia. Przy czym 80 % dofinansowanie Wojewody a 20 % 

do sfinansowania przez Powiat i Gminę.  

Radny Miszczak zapytał, czy będzie 3 etap budowy drogi od  Jakubowic do Januszewic, 

ażeby zakończyć inwestycję. 

Radny Zięba wyjaśnił, że kolejny etap budowy drogi Pilczyca-Januszewice będzie 

realizowany.  

Radny Barański zwrócił się do radnego Zięby, czy inne gminy współfinansują budowy dróg 

powiatowych na terenie danej gminy.  

Radny Zięba wyjaśnił, że wszystkie gminy partycypują w kosztach budowy, tylko w różnym 

zakresie %. To, że Gmina Kluczewsko dokłada 50 % to świadczy o tym, że drogi powiatowe 

na terenie Gminy Kluczewsko są naprawdę w dobrym stanie, co nie znaczy, że nie należy 

corocznie planować kolejnych dróg do przebudowy.  

Ad. 8. Rada przystąpiła do głosowania:  

a) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie podziału gminy Kluczewsko na okręgi 

wyborcze, ustalenia ich granic i numerów oraz liczby radnych wybieranych w każdym 

okręgu wyborczym - udział wzięło 13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 

radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/3/2018 i 

stanowi załącznik nr 5. 

b) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie podziału gminy Kluczewsko na stałe obwody 

głosowania, ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji 

wyborczych - udział wzięło 13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych. 

Uchwała została podjęta jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/4/2018 i stanowi 

załącznik nr 6. 

c) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Kluczewsko w 

2018 roku - udział wzięło 13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych. 

Uchwała została podjęta jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/5/2018 i stanowi 

załącznik nr 7. 

d) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Narkomanii na 2018 rok - udział wzięło 

13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych. Uchwała została podjęta 

jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/6/2018 i stanowi załącznik nr 8. 



e) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na 

sprzedaży napojów alkoholowych na terenie Gminy Kluczewsko - udział wzięło 13 

radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych. Uchwała została podjęta 

jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/7/2018 i stanowi załącznik nr 9. 

f) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia 

„Programu Rewitalizacji Gminy Kluczewsko na lata 2016-2023” - udział wzięło 13 

radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 12 radnych, przy 1 głosie wstrzymującym 

się.  Uchwała otrzymała Nr XXVIII/8/2018 i stanowi załącznik nr 10. 

g) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie od 

Skarbu Państwa – Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa - Oddział Terenowy w 

Kielcach na własność Gminy Kluczewsko prawa własności nieruchomości położonej 

w obrębie geodezyjnym Kluczewsko oznaczonej numerem ewidencyjnym 989 - udział 

wzięło 13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych. Uchwała została 

podjęta jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/9/2018 i stanowi załącznik nr 11. 

h) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości 

będącej własnością Gminy Kluczewsko - udział wzięło 13 radnych. Za podjęciem 

uchwały głosowało 12 radnych, przy 1 głosie wstrzymującym się.  Uchwała otrzymała 

Nr XXVIII/10/2018 i stanowi załącznik nr 12. 

i) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie zaopiniowania projektu Zarządzenia 

Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska w Kielcach w sprawie ustanowienia 

planu ochrony dla rezerwatu przyrody Murawy Dobromierskie - udział wzięło 13 

radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 9 radnych, przy 4 głosach wstrzymujących 

się.  Uchwała otrzymała Nr XXVIII/11/2018 i stanowi załącznik nr 13. 

j) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta 

Gminy Kluczewsko - udział wzięło 13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 12 

radnych, przy 1 głosie wstrzymującym się.  Uchwała otrzymała Nr XXVIII/12/2018 i 

stanowi załącznik nr 14. 

k) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie zmian w budżecie gminy na 2018 rok - udział 

wzięło 13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych. Uchwała została 

podjęta jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/13/2018 i stanowi załącznik nr 15. 

l) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla 

Województwa Świętokrzyskiego - udział wzięło 13 radnych. Za podjęciem uchwały 

głosowało 13 radnych. Uchwała została podjęta jednogłośnie, otrzymała Nr 

XXVIII/14/2018 i stanowi załącznik nr 16. 

m) W głosowaniu nad uchwałą w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej - udział wzięło 

13 radnych. Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych. Uchwała została podjęta 

jednogłośnie,  otrzymała Nr XXVIII/15/2018 i stanowi załącznik nr 17. 

Ad. 9. W interpelacjach i zapytaniach radnych głos zabrali: 

- Radny Miszczak zwrócił się do Wójta z zapytaniem czy wie jak wygląda droga 

Januszewice-Stanowiska, która obecnie nie nadaje się do przejazdu. 

- Radny Pawlik zapytał Wójta Gminy na jakim etapie znajdują się rozmowy z PGE dotyczący 

opłat za dzierżawę słupów, ponieważ zakończone inwestycje w Bobrownikach i Mrowinie 

czekają na odbiór, oraz czy prawdą jest, że planuje się zamienić stadion w Dobromierzu na 

zalew.  

- Radny Lipiński zwrócił się do Wójta, że droga Bobrowska Wola-Piaski, również jest w 

złym stanie. 

- Radna Ławińska zgłosiła uwagi na temat wymiany pustych worków za odbiór śmieci. 

Mieszkańcy skarżą się, że firma odbierająca odpady pozostawia tylko po jednym worku, a nie 

tyle ile zostało oddanych worków ze śmieciami.  



Ad. 10.  Do przedstawionych zapytań ustosunkował się Wójt Gminy, który wyjaśnił, że zna 

temat w/w dróg. Ich stan powstał po tegorocznej zimie i obecnie rozważamy jak rozwiązać 

problem. Z PGE trwają rozmowy Wójta z pracownikiem odpowiedzialnym, niestety nie 

zapadły jeszcze konkretne ustalenia, ale wszystko wskazuje na to, że Gmina będzie musiała 

zapłacić PGE za dzierżawę słupów wykorzystywanych do oświetlenia ulicznego. W 

przeciwnym wypadku PGE nie będzie dokonywać odbioru zakończonych inwestycji 

elektrycznych. 

Odnośnie boiska w Dobromierzu Wójt wyjaśnił, że woda na nim stoi cały czas, więc może 

zasadnym byłoby zalać go wodą.  

Radny Pawlik zwrócił się do Wójta, aby nie ruszać tego stadionu, a w ramach rewitalizacji 

podnieść tern i osuszyć boisko a przede-wszystkim wykosić aby miało wygląd. Na to 

wygląda, że nie ma kto wykosić trawy i dlatego szkoła z niego nie korzysta. Myślę, że przy 

takim bezrobociu na pewno ktoś by się znalazł chętny do wykoszenia boiska.  Jeżeli 

natomiast mamy dużo pieniędzy to naprawmy zalew w Bobrowskiej Woli, zróbmy coś z 

zalewem w Pilczycy, a nie róbmy zalewu ze stadionu sportowego w Dobromierzu.  

- Radny Olczyk Sebastian, który jest nauczycielem w-f w szkole w Dobromierzu nadmienił, 

że z tym boiskiem od samego początku był problem, cały czas jest woda, ponieważ został 

wybudowany na podmokłym terenie, dlatego trudno z uczniami z niego korzystać, jeżeli 

przemakają dzieciom buty.  

- Radny Miszczak zapytał, czy nie ma możliwości osuszenia tego terenu. 

- Radny Michałek stwierdził, że wystarczy podnieść teren poprzez nasypanie ziemi około 0,5 

metra na całości i przy niedużych nakładach można doprowadzić do używalności.  

- Wójt uważa, że dwa stadiony w gminie nie są potrzebne, jeżeli mówimy o podniesieniu 

terenu, to można na połowie wykonać staw, a na drugiej  połowie wykonać boisko 

rekreacyjno-sportowe. Natomiast co do zalewu w Bobrowskiej Woli to gmina nie jest 

właścicielem kilku działek, które znajdują się w środku zalewu. Wójt cały czas czyni starania, 

aby uregulować własność działek i wtedy zalać wodą teren. Jeżeli chodzi o  zalew w Pilczycy 

to Wójt nie odpuścił tematu, lecz odbudowę zbiornika ujęto w rewitalizacji gminy aby 

pozyskać środki na ten cel.  

- Na temat odpadów odpowiedzi udzielił Dyrektor KUZG, który wyjaśnił, że zostało 

zorganizowane spotkanie Wójta Gminy, Dyrektora KUZG oraz osoby odpowiedzialnej za 

wywóz śmieci. Na spotkaniu  zostały przekazane wszystkie uwagi zgłaszane pod adresem 

firmy i ustalono, że za odbiór worków firma zostawia połowę czystych worków każdego 

koloru. Jeżeli mieszkaniec odda 8 żółtych worków firma pozostawi 4 nowe worki, przy czym 

na okres letni zostanie zwiększona ilość żółtych worków. Dyrektor dodał, że w biurze KUZG  

cały czas są dostępne nowe worki i każdy mieszkaniec jeżeli się tylko zgłosi po worki to je 

dostanie.  

Ad. 11. Wolne wnioski i informacje.  

- Radny Lipiński zapytał, czy rowy przy drogach gminnych będą wykopywane przez nowo 

zakupioną koparkę, ponieważ drogi się psują poprzez korzenie drzew oraz brak 

odprowadzenia wody. 

Wójt wyjaśnił, że  rowy będą kopane, ale najpierw zostanie ustalony plan działań koparki. 

Wójt zaprezentował zabranym pokaz pracy oraz możliwości  zastosowania zakupionej 

koparki, która będzie przekazana na wyposażenie KUZG.  

 W związku ze zbliżającymi się Świętami Wielkanocnymi Przewodniczący Rady oraz 

Wójt Gminy w imieniu własnym oraz pracowników Urzędu Gminy złożyli szanownym 

radnym, sołtysom oraz wszystkim zebranym serdeczne życzenia świąteczne. Zdrowych, 

wesołych, pogodnych, rodzinnych Świąt Wielkanocnych oraz wesołego ALLELUJA.   

 



Ad. 12. W związku z wyczerpaniem tematów Przewodniczący Rady ogłosił zakończenie sesji 

w dniu 29 marca 2017  roku. Zakończenie sesji nastąpiło o godzinie 13
15

.  

 

 Na tym protokół zakończono i podpisano. 

 

PROTOKOLANT:       PRZEWODNICZĄCY RADY: 
 


